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Executive Summary
Lebanon suffers from a 24% youth unemployment
rate, which hinders economic growth and the 
formation of an inclusive society. Two major culprits
of youth unemployment are the inequality of the
educational system that affects labor supply, and
economic policies that affect labor demand. 

This policy brief argues that high youth
unemployment rate is due to the weak demand for
skills by the private sector, which remains locked in
a low productivity and low-wage equilibrium. The
labor supply side only accounts for a small part of
the youth unemployment rate, as Lebanon still
produces more educated job seekers than the domestic
market needs.

To reduce unemployment, this brief recommends
that the government adopts a two-pronged approach:
One, it must increase education spending to improve
access to high-quality education as well as strengthen
linkages with employers; Two, it must improve
accountability, reduce rent-seeking opportunities,
and encourage high value-added activities by firms
through fiscal policies, regulatory reforms, better
infrastructure, and improved migration management.

This policy brief is based 
on a policy paper entitled
“Youth Unemployment in
Lebanon: Skilled and Jobless”
commissioned by LCPS.
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Labor Supply: The Education System is Fraught with 
Inequalities 
The learning outcomes of the educational system are, on average, relatively
high compared to other Arab countries. Still, primary school enrollment and
completion rates are low, due to the relative inaccessibility of quality education
and to low public expenditures. All of the above leads to large gaps in learning
outcomes and university enrollments between low - and high - income groups.
These factors have contributed to creating a large number of uneducated and
low-skilled workers, which is consequently encouraging employers to concentrate
on low value-added activities. Low-skill immigration further exacerbates this
problem.

Enrollment and completion rates are low in primary education 
Net enrollment rates - the ratio of primary school age children who attend
school excluding late starters or grade repeaters - indicate that around 8% of
children of primary school age are not in school (figure 1). Thus almost one in
ten children today may remain uneducated for many decades into the future.
Lebanon’s relatively large pool of unskilled workers has its origins early in
the education system.

Furthermore, although most of those who complete primary education
proceed to secondary education, completion rates for primary education remain
quite low-more so for boys (71%) than for girls (75%). This further increases
the ratio of ill-equipped children for future employment to almost one in four.
Internationally conducted studies reveal that lack of education is strongly
related to the inter-generational transmission of poverty. 

Figure 1

One in four Lebanese do not complete secondary education
(gross/net enrollment rates by gender 2010)
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The dominance of the private sector exacerbates regional differences
and income disparities 
Primary education is precisely where the government can most actively prevent
inequalities from manifesting at an early stage of education. As much as 60%
of students in primary education are in private schools, 14% in NGO-managed
schools, and the rest in government-run schools (table 1). Thus, the private
sector plays a dominant role at the primary level. Nationwide, only 5% of
students who come from poor families attend private schools, as opposed to
66% of students from more socioeconomically advantaged families. Because
private schools are often better funded than public schools, the inability
of poorer students to access private education hinders their human capital
development, reduces productivity, and leads to social exclusion.

Regional differences exist in relation to the public and private provision
of resources as well as family incomes. Overall, out of 1,000 students who
enter the first year of primary school, 75 obtain a baccalaureate without
repeating a year. This number is 161 for students living in Beirut, 40 for those
living in North Lebanon and 24 for those living in the Beqa`. The number
rises to 224 for students from middle class families and falls to 27 students
for students from disadvantaged families. Nationally, this number comes to
only nine for students in public schools and 225 for students in private
schools. There clearly exist regional and income inequalities that contribute
to uneven opportunities for education and future employment. 

Educational achievements mask wide inequalities 
Beyond differences in the level of enrollments and also type of education
attended (public/private), academic performance is another key education
indicator. The average performance of Lebanese students is relatively high.
For example, in terms of mathematics, Lebanon is close to the world average
and ahead of all other Arab countries, including those with well-funded
education systems such as those in the GCC economies.

Table 1

Enrollments in private education exceed those in public education at all
levels (number of students by education level, 2009)

Level

Primary

Secondary

Tertiary

Public

125,945

154,939

74,134

Private

335,774

228,287

100,163

Private/Public (%)

267

147

135

Source Central Administration of Statistics, and UNESCO Database.



However, the average good performance of Lebanese students masks an
important shortcoming: There is a substantial gap in learning outcomes
between students from better off families (and presumably in private schools)
and their relatively less fortunate counterparts. In Lebanon, the gap in
achievement between children coming from families at the top quintile (20%)
of the income distribution and those from the bottom quintile is the widest
among Arab countries (figure 2). This helps explain the duality in Lebanon’s
workforce that consists, on the one hand, of highly skilled job seekers who
often emigrate and, on the other hand, of low-skilled job seekers who usually
remain in the country and are employed at low wages. 

Mainly affluent students enroll in universities
Lebanon has long been considered a regional center for higher education,
possessing a significant number of high quality private universities. Indeed,
all but one university in Lebanon are private. The only public university, the
Lebanese University, accounts for approximately 75,000 university enrollments.
Adding to this figure, the nearly 100,000 students in private universities give
Lebanon the highest rate of university graduates in the Middle East. More than
half of Lebanese earn a post-secondary degree, which is more than double
the average for Arab countries. Nonetheless, the rate of enrollment for students
from more affluent families is also more than double that of students from
less privileged backgrounds. Thus, the effects of income disparities culminate
at the university level. 
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Science Mathematics

Figure 2
Inequality in education outcomes is highest in Lebanon (% difference in
scores between students from the lowest and highest quintile, TIMSS, 2007)
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Low public spending and high private spending accentuate 
inequalities
Direct public expenditure on education in Lebanon of 1.8% of GDP is low
(figure 3). This is less than half of what other Arab states spend on education.
Additional public resources are indirectly channeled to education in the form
of employment benefits to government employees who then spend them on
private education. With such a low level of public expenditure dedicated to
the education system, the amount of highly skilled and specialized workers
will inevitably remain small. 

Figure 3

Lebanon has the lowest public spending on education
(% of GDP, latest available year)

Private spending on education is high and far exceeds government
spending. Household spending on education exceeds 10% of the household’s
total expenditure and amounts to 9% of GDP. This makes up for low public
spending, but remains conditional on a family’s ability to pay. Private spending
does not necessarily serve the function of education as a public good and
accentuates inequalities in human development.  

Public expenditure on education is not only low, but also highly dependent
on external donor funding. This brings to the fore not only the issue of policy
coherence in the advice given by donors, but also questions of the sustainability
of funding and the possibility of diverting objectives between Lebanon and
donors.

Source World Bank Development Indicators (2012).
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Labor Demand: The Economy Has Low Appetite for
Skilled Labor
In addition to an education system that fails to sufficiently serve all of
Lebanon’s young people, the size and structure of the economy is problematic.
The Lebanese economy is small relative to the aspirations of Lebanese as
evidenced from high emigration rates. In addition, the structure of the economy
remains locked at low productivity, low value added, and low-wage equilibrium.
Specific factors contributing to a low level of labor demand and skills include
macroeconomic uncertainty, poor governance, corruption, and weak public
infrastructure including high costs of unreliable electricity supply (figure 4).
These factors reduce the scale of production and lead to lower demand for
labor and high unemployment.

Figure 4

Unreliable infrastructure imposes high costs to Lebanese companies
(% of firms reporting electricity as a major constraint)

Output and employment are skewed to non-tradables
Since 1970, there has been a significant decline of the shares of agriculture
and industry in total employment. Services today account for more than 70%
of employment. Examining changes in relative productivity (the ratio of the
share of sectoral output in GDP to the share of employment in corresponding
sectors) indicates large gains for transport and telecommunications of 40%
since 1997 but significant declines in services by 13% and in industry by 17%.
In fact, the least skill-intensive sector is manufacturing, surpassing only
agriculture and construction.  
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Thus, the structure of production is quite skewed towards the production
of non-tradables. Moreover, informality remains rampant. Self-employment
in non-agriculture accounts for a surprisingly large share of the Lebanese
labor force that is higher than most other Arab economies, all of which-except
the GCC economies-have lower per capita incomes than Lebanon. Thus, perhaps
Lebanon’s informal sector is not in desperate need of additional employment
opportunities. 

Firms are not demanding skilled labor 
Lebanese employers are the most vocal among those in other Arab countries to
complain about a “lack of skills.” However, results from various establishment
surveys suggest that Lebanese employers are not prepared to pay higher
wages for skills. In other words, “there is no demand for skills” rather than
“there are no skills.” As a result, the economy remains locked in a labor-
intensive, low-skill equilibrium. 

According to a nationwide enterprise survey in 2010, the top five significant
constraints facing enterprises in Lebanon were political instability, electricity
supply, corruption, tax rates, and the cost of finance. “Skills and education
of available workers” came sixth, with nearly half (55%) of enterprises
identifying lack of skills as a constraint. However, this was up from the 38%
reported by a comparable 2005 survey, prior to the devastating 2006 Israeli
war. Had the 2005 trend continued, skills would have occupied practically
one of the lowest positions in 2010. Thus, Lebanon’s persistent youth unem-
ployment must be mainly attributed to something other than the alleged
“lack of skills.”

Additional rankings of enterprise constraints are reported in another
survey undertaken in 2008, this time focusing on Beirut, where production
requirements might make skills even more important. However, once again,
the availability of skilled and educated workers was listed as an obstacle only
after electricity, corruption, macroeconomic uncertainty, and smuggling.
When asked to state what constrained their expansion, enterprises listed the
above factors and a lack of cash capital as more problematic than a lack of skills.

In terms of precisely which skills are lacking, technical and vocational
skills (the traditional focus of many training initiatives) seem to be of least
concern for enterprises. What enterprises value most are leadership, language,
analytical, and computer skills (figure 5). These are the skills that the general
education system must provide. Once established, deficiencies in these
areas cannot be sufficiently addressed with just some add-on training or
short courses.



Lastly, Lebanese firms are not investing in training. Out of 142 countries
ranked in the World Economic Forum 2012 Index, Lebanese employers were
ranked 42nd in terms of satisfaction with the education system but only 98th

in terms of their investment in employee development. 

The educated are also unemployed 
Despite the fact that many young and educated Lebanese emigrate and actual
employment is consequently dominated by older and less educated cohorts,
the profile of the labor market is an educated one. One fifth of Lebanese men
have a university degree. The corresponding figure for women is even higher,
with 40% of working women holding a university degree. 

Thus, the profile of the unemployed suggests that Lebanon is in no short
supply of young and (over) qualified job seekers. In fact, the highest rates of
unemployment are observed at the secondary and university levels - 9.7%
and 11.1% respectively, although it is only 4.2% for those who are illiterate
(figure 6). Moreover, the situation seems to have become worse for educated
job seekers: for example, the unemployment rate for university graduates
increased from 6.1% in 1997 to 11.1% in 2007. And though it takes a
shorter period of time for university graduates to get their first job (still 1.5
years), the duration of unemployment of younger graduates (below the age
of 35) comes to 1.2 years, compared to 1.3 years for those with just a primary
education.

LCPS Policy Brief

Figure 5

Soft skills are in short supply (types of training offered by companies, %)
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All in all, Lebanon is a labor surplus economy at both ends. There is an
abundance of educated workers that makes Lebanon one of the top “exporting”
countries in the world and clearly ahead of other Arab states. There is also
an abundance of low-skilled labor comprised mainly of migrant workers and
Lebanese who did not complete basic education. Therefore, Lebanon’s small
labor market remains unable to accommodate its large number of employable
youth.  

Figure 7

Lebanon has the highest emigration and skilled emigration rate 
(emigration and skilled emigration rates in the Arab world, 2010 or latest)

Figure 6

The unemployment rate in Lebanon increases with education 
(unemployment rates by education level, % in 2007)
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Policy Recommendations 
A reduction of youth unemployment, and unemployment more generally
in Lebanon, would be required in order to increase the level and quality of
production that is hampered by the constraints mentioned in this policy brief.
From an economic point of view, the labor supply of educated youth and
eventually skilled workers is not an important constraint as evidenced both
from the relatively high, on average, performance of Lebanese students and
the high emigration rates of young and mainly educated Lebanese. From a
social point of view, much more attention should be paid to the less well-off
Lebanese youth who spend too little time in schools, receive low quality
education, underperform in examinations, and are ultimately left to compete
with migrant workers for low wages. Several policy directions can be recom-
mended to address these issues.  

Improve the educational attainment through better access to quality
education
With respect to education, policies should aim to further improve the relatively
good performance of Lebanese students by paying attention to the duality
of the education system. More specifically, policies should aim to raise the
education attainment of those in the “bottom half” by increasing their access
to good quality education and by keeping them in the system longer. In broad
terms these policies should include:

Reallocation in the first instance of public expenditures on education toward
areas that would benefit those in need rather than those who satisfy other
criteria (for example, education allowances paid only to employees in the
public sector); 
Increase in public spending on education that is low both by international
and regional standards for a high middle income country like Lebanon; 
Improvements in the linkages between the human development system and
the skill requirements of the local economy through greater participation
of employers in the management and financing of education and training.

Encourage high value added activities and reduce rent-seeking
opportunities
On the economic front, policies should encourage high value added activities
and reduce rent-seeking opportunities. Such policies range from macroeconomic
ones (for example, fiscal policies involving effective public spending and
fair revenue raising) to those affecting more directly individual sectors and
firms (for example, availability, costs and reliability of electricity and telecom-
munication services). In broad terms these policies include:

Improved governance, better regulatory frameworks and reduction of
corruption; 
Effective provision of public goods including infrastructure, public transport,
electricity, water, and telecommunications; 
Management of immigration focusing on undocumented low-skilled workers.

LCPS
About the Policy Brief
Policy Brief is a short piece
regularly published by LCPS
that analyzes key political,
economic, and social
issues and provides policy
recommendations to a wide
audience of decision makers
and the public at large.
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بلطي لا صاخلا عاطقلا
ةيافك ةرهام ةلماع دي
سوتانازت سيريفازو راوعق يرام

يذيفنت صّخلم
ىلإ لصي بابشلا دنع ةلاطب لدّعم نم نانبل يناعي
عمتجم نيوكتو يداصتقلاا وّمنلا قيعي امم ،%٤٢

ماظنلا يف ةاواسملا مدع نمّ لك دّعي .يلومش
ةهج نم ةلماعلا ديلا ريفوت ىلع رثؤي يذلا يميلعتلا
ىلع بلطلا ىلع رّثؤت يتلا ةيداصتقلاا تاسايسلاو
يتلا ةيسيئرلا بابسلأا نم نينثأ ىرخأ ةهج نم ةلامعلا
.بابشلا ةلاطب ءارو فقت

ةلاطب لدعمنأب اذه ةسايسلا صخلم شقاني
نم تاراهملا ىلع بلطلا ىلإ دوعي عفترملا بابشلا

نيب ام نزاوتلا ريسأ ىقبي يذلا صاخلا عاطقلا لبق
لّلعي ةلماعلا ديلا رفّوت .ةيندتم بتاورو ةضفخنم ةيجاتنا
نانبل نأ ىلإً ارظن ،بابشلا ةلاطب تلادّعم نم طقفً اءزج
جاتحي امم رثكأ نيمّلعتم لمع نع نيثحاب جتني لازي لا
.يلحملا لمعلا قوس هيلإ

صخلم يصوي ،بابشلا دنع ةلاطبلا نم دحلل
اهيلع ً،لاوأ :نيقش يذ ةبراقمب ةموكحلا اذه ةسايسلا
ةيناكمإ زيزعت لجأ نم ميلعتلا ىلع قافنلإا ةدايز
طباورلا نيسحتو ىوتسملا يلاع ميلعت ىلإ لوصولا
دامتعإ اهيلع ً،ايناث  ؛لمعلا باحصأو ميلعتلا نيب

صرفلا نم دّحلاو ةلءاسملا ةيناكمإ نم ززّعت تاسايس
ةميقلا تاذ تاطاشنلا ىلع عيّجشتلاو ،ةيعيرلا
تاسايس للاخ نم تاكرشلا اهمدّقت يتلا ةفاضملا

ةرادإو نسحأ ةيتحت ةينبو ةيميظنت تاحلاصإو ةيلام
.ةرجهلا عوضومل لضفأ

باّتكلا نع
راوعق يرام
ةمظنم يف تلمع راوعق يرام
ىدم ىلع ةيلودلا لمعلا
لمش .ةيضاملا٥١ لا تاونسلا
تاراهملا تلااجم اهلمع
تاسايسو ،فيظوتلاو
،ردنجلا اياضقو ،فيظوتلا
دقو .ةرجهلاو بابشلا ليغشتو

ريزول راشتسم بصنم تلغش
راوعقتدعأ .يندرلأا لمعلا
ةيمسرلا قئاثولا نم ديدعلا
امك ةيلودلا لمعلا ةمظنمل

لوح قاروأ ةدع ةباتكب تماق
.ردنجلاو بابشلاو ،فيظوتلا

ةجرد ىلع ةلصاح راوعق
ةيلك نم ةيمنتلا يف هاروتكدلا
.داصتقلال ندنل

سوتانازت سيريفاز
لغشي سوتانازت سيريفاز
لودلل نيراشتسملا ريبك بصنم
يميلقلإا بتكملا يف ةيبرعلا
يف ةيلودلا لمعلا ةمظنمل
بصنمً اقباس لغش .توريب
يلودلا كنبلا ريدمل راشتسم
ةيامحلا ريدمً اضيأ ناك ثيح
طسولأا قرشلا يف ةيعامتجلاا
جمانرب دئاقو ايقيرفأ لامشو
وه .يملاعلا لافطلأا ةلامع
يف ذاتسأو قباسلا سيئرلا

ةعماجلا يف داصتقلاا مسق
مضت.توريب يف ةيكريملأا

رثكأو ،ةساردوً اباتك٤١ هتافلؤم
يف ةيثحب ةقرووً اريرقت٠٨١ نم
لمعلا تايداصتقا تلااجم
ةيعامتجلاا تاسايسلاو
سوتانازت .ةيمنتلا ةيجيتارتساو
هاروتكدلا ةداهش ىلع لصاح
.ندنل ةعماج نم داصتقلاا يف

٤ مقر ددعلا٢١٠٢ يناثلا نيرشت

اذه ةسايسلا صخلم دنتسي
فّلك ةسايس ةقرو ىلع
ينانبللا زكرملا اهدادعإب
ةلاطب“ ناونع تحت تاساردلل
نيرهام :نانبل يف بابشلا
”.لمعلا نع نيلطاعو
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 تاتوافتلاب فوفحم ميلعتلا ماظن :ةلماعلا ديلاب ديوزتلا
نأ ريغ .ىرخلأا ةيبرعلا نادلبلا جئاتنب ةنراقمً ايبسن ةعفترمً لاامجإ دعتُمّلعتلا جئاتن
ةيناكمإ مدعـلً ارـظـن ،ةيئادتـبلاا لـحارـمـلا يف ةـيـندـتـم لاـمـكلإاو قاـحـتـللاا بسن
كلذ لك.يندتملا ماعلا قافنلإاو يلاعلا ىوتسملا يذ ميلعتلل ةيبسنلا لوصولا
تائف نيب تاعماجلاب قاحتللااو مّلعتلا جئاتن ثيح نم ةريبك تاوجف ىلإ يدؤي
نم ريبك ددع جاتنإ يف لماوعلا هذه تمهاس دقل .عفترملاو ضفخنملا لخدلا
باحصأ عيجشت ىلإ يلاتلاب يدؤي يذلا رملأا ،نيؤفكلا ريغو نيمّلعتملا ريغ لامّعلا
ديلا ةرجهو .ةضفخنملا ةفاضملا ةميقلا تاذ تاطاشنلا ىلع زيكرتلا ىلع لمعلا
 .ةلكشملا هذه مقافت ىلإ يدؤت ةؤفكلا ريغ ةلماعلا

يئادتبلاا ميلعتلا يف ةضفخنم ميلعتلا مامتإو قاحتللاا تلادّعم
ةـلـحرـمـلاـب قاـحـتـللاا نسب لاـفـطلأا ةـبسن - ةـيـفاصلا لـيـجستـلا تلادـعــم رــيشت
- نيبسارلا وأ قاحتللااب نيرخأتملا ءانثتساب ةسردملا ىلإ نوبهذي نيذلا ةيئادتبلاا
نيقحتلم ريغ ةيئادتبلاا ةلحرملاب قاحتللاا نسب لافطلأا نم %٨ يلاوحّ نأ ىلإ
لافطأ ةرشع نيب نم لفطلا براقي ام مويلا ىقبي دق ،كلذل .)١ ةروص( ةسردملاب
ريغ لامّعلا نمً ايبسن ريبكلا ددعلا نإ .لبقتسملا يف ةديدع دوقعل مّلعتم ريغ
 .يميلعتلا ماظنلا ىلإ ىلولأا ةجردلاب دوعي نانبل يف نيؤفكلا

١ ةروص
قاحتللاا تلادعم يفاص/يلامجإ( يوناثلا ميلعتلا ممتي لا ةعبرأ ىلع ينانبل
)٠١٠٢ ماعلل سنجلا قفو

يئادتبلاا ميلعتلا نوهني نم مظعم نأ نم مغرلا ىلع ،كلذ ىلإ ةًفاضإ
ميلعتلا يف  ةساردلا مامـتإ تلادـعـم ىـقـبـت ،يوـناـثـلا مـيـلـعـتـلا ىـلإ نوـلـقـتـنـي
اذهو .)%٥٧( تايتفلا دنع يه امم )%١٧( نايتفلا دنع رثكأ — ةضفخنم يئادتبلاا
ىلع دحاولا براقي امب لبقتسملا يف لمعلل نيدّعملا ريغ لافطلأا ةبسن نم ديزي
طبترم ميلعتلا صقن نأ يلودلا ديعصلا ىلع تيرجأ يتلا تاساردلا فشكت .ةعبرأ
  .لايجلأا نيب ثراوتملا رقفلاب ةدشب

يوناثلايئادتبلإا

ىثنأ

ام ميلعتلا
يوناثلا دعب

يوناثلايئادتبلإا

ركذ

ام ميلعتلا
يوناثلا دعب

يفاصيلامجإ

.ءاصحلإل وكسنويلا دهعمردصملا

٠٢١٪

٠٠١٪

٠٨٪

٠٦٪

٠٤٪

٠٢٪

٠٪



٣ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

يف توافتلاو ةيقطانملا تافلاتخلاا مقافت صاخلا عاطقلا ةنميه
لخدلا
لاعّف لكشب عنمت نأ ةلودلل نكمي ثيح ديدحتلا هجو ىلع وه صاخلا عاطقلا نإ
يف بلاطلا نم %٠٦ يلاوح .ميلعتلا نم ةركبم ةلحرم يف روهظلا نم تاتوافتلا
ّمتت يتلا سرادملا يف %٤١و ،ةصاخلا سرادملا يف لّجسم يئادتبلاا ميلعتلا
اهريدت يتلا سرادملا يف يقابلاو ةيموكحلا ريغ تامظنملا لبق نم اهترادإ
ةـلـحرـمـلا يفً ارـيـبـكً ارود بعـلـي صاـخـلا عاـطـقـلا نإف ،اذـكـهو .)١ لودـج( ةـلودـلا
تلائاع نم نوتأي نيذلا بلاطلا نم طقف ٪٥ ،ينطولا ديعصلا ىلع .ةيئادتبلاا

رفولأا رسلأا نم بلاطلا نم ٪٦٦ لباقم يف ،ةصاخلا سرادملا نولخدي ةريقف
لضفأ لكشب ةلوّمم ةصاخلا سرادملا نوكت امً ابلاغ نلأو ً.ايداصتقاوً ايعامتجاً اظح
ةصاخلا سرادملا لوخد ىلع رقفلأا بلاطلا ةردق مدع نإ ،ةماعلا سرادملا نم
شيـمـهـتـلا ىـلإ يدؤيو ةـيـجاـتـنلاا نـم دّـحـيو يرشبـلا لاـمـلا سأر ةـيـمـنـت قـيـعـي
 .يعامتجلاا

١ لودج
تايوتسملا ةفاك يف ماعلا ميلعتلاب قاحتللاا زواجتي صاخلا ميلعتلاب قاحتللاا
)٩٠٠٢ ،يملعلا ىوتسملا قفو بلاطلا ددع(

صاخلاو ماعلا عاطقلا نم دراوملا ريفوتب طبترت ةيقطانم تافلاتخا كانه
ةلحرملا نم ىلولأا ةنسلاب قحتلي بلاط٠٠٠١ نيب نم ،لامجلإاب .تلائاعلا لخدبو
ةنس يأ ةداعإ نود نم ةيوناثلا ةداهشلا ىلع نولصحي طقف٥٧ ،ةيئادتبلاا
نيميقملل٠٤و ،توريب يف نوميقملا بلاطلل١٦١ ىلإ ددعلا اذه لصي .ةيسارد
بلاطل٤٢٢ ىلإ ددعلا اذه عفتريو .عاقبلا يف نيميقملل٤٢و ،نانبل لامش يف
ىوتسملا ىلع .ةمورحملا رسلأا بلاطل ةبسنلاب٧٢ ىلإ ضفخنيو ىطسولا ةقبطلا
يف طقف ةعست ةيوناثلا ةداهشلا نولصّحي نيذلا بلاطلا ددع غلبي ،ينطولا
ةيقطانم تاتوافت كانه نأّ يلجلا نم .ةصاخلا سرادملا يف٥٢٢و ةماعلا سرادملا
فيظوتلاو ميلعتلا يف صرفلا يواست مدع يف مهاست لخدلاب ةقّلعتم ىرخأو
 .لبقتسملا يف

ةعساو تاتوافت يفخت ةيميلعتلا تازاجنلإا
ربتعي ،)ماع/صاخ( ميلعتلا عونبو قاحتللاا تايوتسم يف تافلاتخلاا بناج ىلإ
بلاطلا ءادأ طسّوتم نإ .ميلعتلاب طبتريً ايساسأً ارخآً ارشؤم يميداكلأا ءادلأا
نانبل برتقي ،تايضايرلا يف ،لاثملا ليبس ىلعف ً.ايبسنً اعفترم ربتعي نيينانبللا

يتلا كلت اهيف امب ،ىرخلأا ةيبرعلا نادلبلا ةفاك ىلعً امدّقتم يملاعلا لدّعملا نم
لود تايداصتقا يف ةدوجوملا كلتك ديج ليومت تاذ ميلعت ةمظنأب عّتمتت
.يجيلخلا نواعتلا

)%( ماع/صاخ

٧٦٢

٧٤١

٥٣١

صاخ

٤٧٧,٥٣٣

٧٨٢,٨٢٢

٣٦١,٠٠١

ماع

٥٤٩,٥٢١

٩٣٩,٤٥١

٤٣١,٤٧

ىوتسملا

يئادتبلإا

يوناثلا

يوناثلا دعب ام ميلعتلا

.وكسنويلا تانايب ةدعاقو ءاصحلإل ةيزكرملا ةرادلإاردصملا



ةماع ةسايس صخلم٤

٢ ةروص
نيب جئاتنلا يف توافتلا ةبسن( نانبل يف ىلعلأا وه ميلعتلا جئاتن يف توافتلا
موـلـعـلـل ةـيـلودـلا ةساردـلا ،ىـندلأاو ىـلـعلأا ةسمـخــلا حــئارشلا نــم بلاــطــلا

)٧٠٠٢ ،تايضايرلاو

عقاو وهو لاأً اماهً ابيع يفخي نيينانبللا بلاطلل طسوتملا ديجلا ءادلأا نكلو
ةروسيم تلائاع ىلإ نومتني نيذلا بلاطلا نيب ام جئاتنلا يف ةريبك ةوجف دوجو
ً.اظحّ لقأ تلائاع ىلإ نومتني نيذلا مهئارظنو )ةصاخ سرادم يف حجرلأا ىلعو(
نم تلائاع ىلإ نومتني نيذلا لافطلأا تازاجنا نيب توافتلا نإ ،نانبل يف
ةيسمخلا ةحيرشلا نم مه نمو لخدلا عيزوتل )%٠٢( ىلعلأا ةيسمخلا ةحيرشلا
حرش ىــلـــع كلذ دـــعاسي .)٢ ةروص( ةـيـبرـعـلا لودـلا نـيــب عسولأا دّــعــي ىــندلأا
لمع نع نيثحاب نم ةهّج نم فّلأتت يتلا ةينانبللا ةلماعلا ةوقلا يف ةيجاودزلاا
امً ابلاغ ةيندتم تاراهم يوذ لمع نع نيثحابو ،نورجاهي امً ابلاغ ةيلاع تاراهم يوذ
 .ىرخأ ةهج نم ةضفخنم بتاور لباقم نولمعيو دلابلا يف نوقبي

 تاعماجلاب نوقحتلي  نيروسيملا بلاطلا بلاغلا يف
نمً اريبكً اددعّ مضي هنّأ ىلإً ارظن ،يلاعلا ميلعتللً ايميلقإً ازكرم نانبل ربُتعا املاطل
يه نانبل يف تاعماجلا ةفاكّ نإ ،لعفلابو .ىوتسملا ةعيفرلا ةصاخلا تاعماجلا
يلاوح ةديحولا ةماعلا ةعماجلا يهو ةينانبللا ةعماجلاّ مضت .ةدحاو ءانثتساب ةصاخ
تاعماجلا يف٠٠٠،٠٠١ـلا بلاطلا حنمي ،مقرلا اذه ىلإ ةفاضإ ً.لاجسم٠٠٠،٥٧
ام لصحي  .طسولأا قرشلا يف تاعماجلا يجيرّخل ىلعلأا لدّعملا نانبل ةصاخلا
فعض نم رثكأ يزاوي ام ،ةيوناثلا دعب ام ةداهش ىلع نيينانبللا فصن نع ديزي
نم بلاطلا قاحتلا لدّعم نإ ،كلذ نم مغرلا ىلع .ةيبرعلا نادلبلا طسّوتم
لقأ تايفلخ نم نوتأي نيذلا بلاطلا لدعم فعضً اضيأ وه ةروسيملا تلائاعلا
.يعماجلا ىوتسملا ىلع اهتورذ غلبت لخدلا يف تاتوافتلا راثآ نإف ،يلاتلاب ً.ارسي

ةقطنم يف ميلعتلا يف صرفلا ؤفاكت“ ،دعسأ يجارو نيسح جاحلب ايدانو ؛دافاجد ،يناهفصأ-يحلاص روتكدلاردصملا
.)٢١٠٢( ةرهاقلا ،ةيداصتقلاا ثوحبلا ىدتنم ،“ ايقيرفأ لامشو طسولأا قرشلا
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تاتوافتلا نازربي عفترملا صاخلا قافنلإاو ضفخنملا ماعلا قافنلإا
نم %٨،١ دنع فقيوً اضفخنم نانبل يف ميلعتلا ىلع رشابملا قافنلإا دّعي
ةيبرعلا نادلبلا هقفنت ام فصن نع كلذ ّلقيو .)٣ ةروص( يلحملا جتانلا يلامجإ
ميلعتلا ىلإ رشابم ريغ لكشب ةيفاضإ ةماع دراوم ليوحتّ متي.ميلعتلا ىلع ىرخلأا
ميلعتلا ىلع اهنوقفني نيذلا ةلودلا يفظومل ةفيظولاب ةطبترم عفانم لكش ىلع
،يميلعتلا ماظنلا ىلع ماعلا قافنلإا نم يندتملا ىوتسملا اذه لظ يف.صاخلا

 ً.اريغص ةيلاعلا تاراهملا يوذو نيصصّختملا لامّعلا ددعً امتح ىقبيس

٣ ةروص
جتانلا يلامجإ نم %(ميلعتلا ىلع ماعلا قافنلإل ةبسن ىندأب نانبل زّيمتي
)ةحاتم ةنس رخآ قفو ،يلحملا

زواجتي .طاوشأب ةموكحلا قافنإ ىّطختيو عفترم ميلعتلا ىلع صاخلا قافنلإا نإ
جتانلا يلامجإ نم %٩ غلبيل اهقافنإ يلامجإ نم %٠١ ميلعتلا ىلع رسلأا قافنإ
ةردقبً اطورشم ىقبي هنكلو ،ينّدتملا ماعلا قافنلإا نع ضوّعي اذه .يلحملا
امك ماع حلاصك ميلعتلا ةفيظو ةرورضلاب صاخلا قافنلإا مدخي لا .عفدلا ىلع ةلئاعلا
ًاضفخنم سيل ميلعتلا ىلع ماعلا قافنلإا نإ .ةيرشبلا ةيمنتلا يف تاتوافتلا زربيو
لاو .ةيجراخلا ةحناملا تاهجلا ليومت ىلع ريبك لكشبوً اضيأ دمتعي هنكلو ،بسحو
،بسحو نيحناملا حئاصنب تاسايسلا طبارت عوضوم ىلع ءوضلا رملأا اذه طّلسي
.نيحناملاو نانبل نيب فادهلأا توافت ةيناكمإو ليومتلا ةمادتسا يف ككّشي لب

٥ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

.)٢١٠٢( ةيمنتلل يلودلا كنبلا تارشؤمردصملا

نانبل

نيرحبلا

تيوكلا

رصم

رئازجلا

نامع

ايروس

نميلا

برغملا

ةيدوعسلا

سنوت

٠،٠٠،١٠،٢٠،٣٠،٤٠،٥٠،٦٠،٧



ةماع ةسايس صخلم٦

ةضفخـنـم ةـيـهش داصتـقلاـل :ةـلـماـعـلا دـيـلا ىـلـع بلـطـلا
ةؤفكلا ةلامعلل
ينانبللا بابشلا ةفاك ةمدخ يف لشفي يذلا يميلعتلا ماظنلا ىلإ ةفاضلإاب
ينانبللا داصتقلاا دّعي .ىرخأ ةيلاكشإ داصتقلاا ةينبو مجح لكّشي ٍ،فاكٍ لكشب

.ةعفترملا ةرجهلا تلادّعم هتبثت ام اذهو ،نيينانبللا تاعلطت ىلإ ةبسنلابً اريغص
ةميقو ةيجاتنا نيب ام نزاوت دنع ةقلاع داصتقلاا ةينب ىقبت ،كلذ ىلعً ةولاع
ىلع بلطلا ىوتسم ضافخنا يف مهاست ةددحم لماوع .ةضفخنم روجأو ةفاضم
،يلكلا يداصتقلاا ىوتسم ىلع نيقيلا مدع لمشت تاراهملاو ةلماعلا ديلا
ءابرهكلا فيلاكت عافترا كلذ يف امب ةيتحتلا ةينبلا فعضو ،داسفلاو ،ةرادلإا ءوسو
يدؤتو جاتنلاا مجح نم لماوعلا هذه لّلقت .)٤ ةروص( اهيلع دامتعلاا نكمي لا يتلا
 .ةلاطبلا تلادعم عافترا ىلإو ةلماعلا ديلا ىلع بلطلا ضافخنا ىلإ

٤ ةروص
ةينانبللا تاكرشلا ىلع ةيلاع فيلاكت ةقثلاب ةريدجلا ريغ ةيتحتلا ةينبلا ضرفت
)ةيساسأ ةبقع ءابرهكلا يف ىرت يتلا تاكرشلا %(

ةيراجتلا ريغ علسلا ىلإ نلايمي ةلامعلاو جاتنلاا
ةعانصلاو ةعارزلا يعاطق صصح يفً اريبكً اضافخنا ،٠٧٩١ ماعلا ذنم ،نانبل دهشي
.لمعلا قوس نم %٠٧ نع ديزي ام مويلا تامدخلا لكّشت .ةلامعلا يلامجإ يف
يعاطقلا جاتنلاا ةصح ةبسن( ةيبسنلا ةيجاتنلاا يف تارّيغتلا صّحفت للاخ نم
)ةلباقملا تاعاطقلا يف ةلامعلا ةصح ىلإ ةبسنلاب يلحملا جتانلا يلامجإ يف
٧٩٩١ ماعلا ذنم )%٠٤( تلااصتلااو لقنلا عاطق يف ةريبكً احابرأ كانه نأ ظحلن
ةعانصلا يف ةصاخو )%٣١ ةبسنب( تامدخلا عاطق يف ماه ضافخنا لباقم
يه تاراهملا ىلع ةلماشلا تاعاطقلاّ لقأ نإ ،عقاولا يف .)%٧١ ةبسنب(
  .ءانبلاو ةعارزلا قبست يتلا ةعانصلا

.)٠١٠٢(  يلودلا دقنلا قودنص لمع ةقرو ،”طسولأا قرشلا ةقطنم يف ومنلا ىلع دويقلا“ ،دلو توريه دنايرشاتاهب انيرردصملا
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٧ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

ىقبي ،ةفاضإ .ةيراجتلا ريغ علسلا جاتنا وحن هّجتت جاتنلاا ةيلكيه نإف ،يلاتلاب
ةصّح ةعارزلا ريغ يف رّحلا لمعلا لكّشي ً.ادئاس ةيمسرلا تاسرامملاب مازتللاا مدع
،ةيبرعلا لودلا مظعم نم ىلعأ يهو ةينانبللا ةلماعلا ديلا نم ةعقّوتم ريغ ةريبك
نواعتلا لود تايداصتقا ءانثتساب - نانبل نع اهلك اهيف درفلا لخدّ لقي يتلا
ةجاحب سيل امبر نانبل يف يمسرلا ريغ عاطقلا نأ لوقلا لقعي ،كلذل .يجيلخلا

 .يفاضإ فيظوت ىلإ ةسام

 ةرهام ةلماع دي بلطت لا تاكرشلا
نم رّمذتلا ثيح نم ةيبرعلا نادلبلا نيبً اريبعت رثكلأا نيينانبللا لمعلا باحصأ ربتعي
تاكرش لوح تيرجأ يتلا تاءاتفتسلاا جئاتن رهظت ،نكلو .”تاراهملا بايغ“
لباقم ىلعأ بتاور عفدل نيدّعتسم ريغ نيينانبللا لمعلا باحصأ نأ ةفلتخم
”تاراهملا ىلع بلط نم كانه سيل“ نأب لوقلا نكمي ،رخآ ىنعمب .تاراهملا
نزاوت ريسأ داصتقلاا ىقبي ،ةجيتنلاب .”تاراهم كانه سيل“ نأب لوقلا نعً اضوع
 .ةيندتم تاراهمو ةفيثك ةلامع ىلع  مئاق

تلّثمت ،٠١٠٢ ماعلا يف ميقأ ينطولا ديعصلا ىلع يتاسسؤم حسم قفو
رارقتسلاا مدـعـب ناـنـبـل يف تاـكرشلا اـهـهـجاوـت يتـلا ىـلولأا ةسمـخـلا قـئاوـعـلا
يف .ليومتلا ةفلكتو بئارضلا تلادعمو داسفلاو يئابرهكلا دادملإاو يسايسلا
،نيرفّوتملا لامّعلل يملعلا ىوتسملاو تاراهملا نمّ لك ءاج ،ةسداسلا ةبترملا

،نكلو .قئاع هنأ ىلع تاراهملا بايغ ىلإ تاكرشلا )%٥٥( فصن يلاوح ةراشإ عم
تيرجأ ةلثامم ةيئاصحإ ةسارد اهتدافأ يتلا %٨٣ ـلا ةبسن نع تعفترا ةبسنلا هذه
رمتسا ول .٦٠٠٢ ماعلا يف ةرمدملا ةيليئارسلاا برحلا ليبق ،٥٠٠٢ ماعلا يف
ماعلا لولحب بتارملا ىندأ تاراهملا تغلب تناكل ،٥٠٠٢ ماعلا يف دئاسلا جهنلا
لكشب ةرّمـتسمـلا يناـنـبـلـلا باـبشلا ةـلاـطـب بسـنَ يغـبـنـي ،ببسلا اذـهـل .٠١٠٢
 .موعزملا ”تاراهملا بايغ“ لماع ريغ ىرخأ لماوع ىلإ يسيئر

يف تاكرشلا اههجاوت يتلا قئاوعلل ةيفاضإ تافينصت ىلإ ةراشلإا تمّت
نأ نكمي ثيح توريب ىلع ةرّملا هذه زيكرتلا عم ،٨٠٠٢ ماعلا يف يرجأ رخآ ءاتفتسا
رفّوت جاردإّ مت ،ىرخأ ةرّم ،نكلو .تاراهملا ىلإ ةًجاح رثكأ جاتنلاا تابّلطتم نوكت
ىلع نيقيلا مدعو داسفلاو ءابرهكلا دعب يتأي قئاعك نيمّلعتملاو نيوفكلا لامّعلا

،اهعسّوت قيعي ام حيضوتب اهنم بلطلا دنع .بيرهتلاو يّلكلا داصتقلاا ىوتسم
رثكأ اهنّأ ىلع يدقنلا لاملا سأر بايغو امك اهركذ فنلآا لماوعلا تاكرشلا تركذ
 .تاراهملا بايغ نم ةيلاكشإ

ّنأ ودبي ،ةلماـعـلا دـيـلا اـهـيـلإ رـقـتـفـت يتـلا ةددّـحـمـلا تاراـهـمـلا صّخـي اـم يف
تاردابم نم ديدعلل يديلقتلا زيكرتلا لكّشت يتلا( ةينهملاو ةينقتلا تاراهملا
ةيدايقلا تاراهملا وه رثكأ تاكرشلا هنمّثت ام .تاكرشلاّ مهي امّ لقأ يه )بيردتلا
ىلع بّجوتي يتلا تاراهملا يه كلت .)٥ ةروص( ةيبوساحلاو ةيليلحتلاو ةيوغللاو
نكمملا نم دوعي لا ،صقاونلا هذه ديدحتّ متي نأ ام .اهنّمؤي نأ يميلعتلا ماظنلا

 .ةريصقلا تارودلا وأ فاضملا بيردتلا ضعب درجم ربعٍ فاو لكشب اهتجلاعم



ةماع ةسايس صخلم٨

٥ ةروص
)% ،تاكرشلا اهمدّقت يتلا بيردتلا عاونأ( رفّوتلا ةليلق ةيصخشلا تاراهملا

ًادلب٢٤١ نيب نم .بيردتلا يف رمثتست لا ةينانبللا تاكرشلا نأب لوقلا نكمي ً،اريخأ
لمعلا باحصأّ لتحا ،٢١٠٢ ماعلل يملاعلا يداصتقلاا ىدتنملا رشّؤم نمضً اجردم
نم طقف٨٩ ةبترملاو يميلعتلا ماظنلاب ىضرلا ثيح نم٢٤ ةبترملا نيينانبللا
 .نيفظوملا ريوطت يف رامثتسلاا ثيح

 لمعلا نع نولطاع اًضيأ مه نوملعتملا
نأو ةرجهلا ىلإ أجلي نيملعتملا نيينانبللا بابشلا نم ديدعلا نأ نم مغرلا ىلع

لقلأاوً اّنس ربكلأا تائفلا لبق نم يلاتلاب هيلع نميهم يلاحلا لمعلا قوس
لاجرلا سمخ .ةماع ةروصبً املعتم دّعيّ لكك لمعلا قوس دهشم نأ لاإ ً،اميلعت
،كلذ نم ىلعأ وه ءاسنلا ىدل لباقملا مقرلاو .ةيعماج ةداهش نولمحي نيينانبللا
 .ةيعماج ةداهش نلمحي تلاماعلا ءاسنلا نم %٠٤ ثيح

نع نيثحابلا هصقني لا نانبل نأ لمعلا نع نيلطاعلا صيخشت ريشي ،يلاتلاب
ظحلات ةلاطبلا تلادّعم ىلعأ ،عقاولا يف .نيلهّؤم )نم رثكلأا(و بابشلا لمعلا
لا يهو - يلاوتلا ىلع %١،١١و %٧،٩ - يعماجلاو يوناثلا نييوتسملا ىدل
حبصأ دق عضولا نأ ودبي ،كلذ نم رثكأ .)٦ ةروص( نييّمأ مه نمل %٢،٤ ىدّعتت
ةلاطبلا لدّعم عفترا دق ،لاثملا ليبس ىلعف :نيمّلعتملا لمعلا نع نيثحابلل ءوسأ
.٧٠٠٢ ماعلا يف %١،١١ ىلإ٧٩٩١ ماعلا يف %١،٦ نم تاعماجلا يجيرّخ ىدل
ًاتقو قرغتسي لا تاعماجلا يجيرّخل ةفيظو لوأ ىلع لوصحلا نأ نم مغرلا ىلعو
ًاّنس رغصلأا نيجيرّخلل ةلاطبلا ةرتف نأ لاإ ،)فصنوً اماع لازي لا(ً ايبسن ً لايوط
 .يلولأا ميلعتلا يلصّحمل ةنس٣،١ لباقم ،ةنس٢،١ ىتح دّتمت )ةنس٥٣ نم لقأ(

.)٨٠٠٢( ،”نانبلل لماش ليلد :لمعلا قوس“،)orPofnI( ةكرشردصملا
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٩ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

٦ ةروص
ىوتسملا قفو ةلاطبلا تلادّعم(  ميلعتلا ةجرد عم نانبل يف ةلاطبلا لدّعم عفتري
)٧٠٠٢ ماعلا يف % ،يملعلا

،نيبناجلا لاك يف ةلماعلا ديلا يف ضئاف نم يناعي نانبل داصتقا نإ ،لامجلإاب
”ةردّصملا“ نادلبلا ربكأ دحأ نانبل نم لعجت نيمّلعتملا لامّعلا يف ةرفو كانه ذإ

ضيف كانه امك .ةيبرعلا لودلا يقاب ىلع حضاو لكشب كلذبً امدقتم  ملاعلا يف
نيرجاهم لامّع نم يساسأ لكشب ةفّلؤملاو تاراهملا ةليلقلا ةلماعلا ديلا  يف
ديلا قوس ىقبي ،كلذل .يساسلأا يملعـلا مـهـلـيصحـت اوـلـمـكـي مـل نـيـيـناـنـبـلو
بابشلا نم ريـبـكـلا ددـعـلا باـعـيـتسا ىـلـع رداـق رـيـغ رـيـغصلا يناـنـبـلـلا ةـلـماـعـلا
  .لمعلل نيلهّؤملا

٧ ةروص
ةرجهلا تلادّـعـم(تاراهملا ةرجهو ةيـعـيـبـط ةرـجـه تلادّـعـم ىـلـعأ ناـنـبـل ىدـل
)ثدحأ وأ٠١٠٢ ماعلا ،ةيبرعلا لودلا يف تاراهملا ةرجهو ةيعيبطلا

.)٧٠٠٢( ”رسلأل ةيشيعملا فورظلا حسم“ ،ءاصحلإل ةيزكرملا ةرادلإاردصملا

.)١١٠٢( ،ةيلاملا تلايوحتلاو ةرجهلاب صاخلا عئاقولا ليلد ،يلودلا كنبلاردصملا
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ةماع ةسايس صخلم٠١

ةماعلا ةسايسلا تايصوت
نانبل يف ماع لكشب ةلاطبلاو صاخ لكشب بابشلا دنع ةلاطبلا ةبسن صيلقت
يف ةروكذملا دويقلا هقيعت يذلا جاتنلاا ةدوجو ىوتسم عفر لجأ نم بولطم
ةباشلا ةلماعلا ديلا رفّوت دّعي لا ،ةيداصتقا رظن ةهجو نم .اذه ةسايسلا صخلم
نم نهربم وه امكً اماهً اقئاع فاطملا ةياهن يف نيوفكلا لامّعلا لاو ةمّلعتملا
للاخ نمو امك نيينانبللا بلاطلل ،طسّوتملا يف ً،ايبسن يلاعلا ءادلأا للاخ
رظن ةهجو نم .مهنم نيمّلعتملا ةصاخ ةروصبو بابشلل ةعفترملا ةرجهلا تلادعم
نوضمي نيذلاً اظح لقلأا نيينانبللا بابشلل ربكأ مامتها ةراعإ يغبني ،ةيعامتجا
لاو ،ىوتسملا ينّدتم ميلعت ىلع نولصحيو ،سرادملا يفً ادجً اريصقً اتقو
نيرجاهم لامّع عم سفانتلل ةياهنلا يف نوكرتيُو ،تاناحتملاا يفً اديجً ءادأ نومدّقي
ةيتاسايسلا تاهّجوـتـلا نـم ددـعـب ةـيصوـتـلا نـكـمـي ،اـنـه .ةضفـخـنـم بتاور ىـلـع
  .لئاسملا هذه ةجلاعمل

ىلع لوصحلا صرف نيسحت للاخ نم يملعلا ليصحتلا نيسحت
ديجلا ميلعتلا

ديجلا ءادلأا نيسحت ىلإ فدهت نأ تاسايسلا ىلع يغبني ،ميلعتلا صّخي ام يف
لكشب .يميلعتلا ماظنلا ةيجاودزا ىلع زيكرتلا للاخ نم نيينانبللا بلاطللً ايبسن
يف مه نمل يملعلا ليصحتلا عفر تاسايسلا ىلع يغبني ً،اديدحت رثكأ

ةيعونلا اذ ميلعتلا ىلإ مهلوصو ةيناكمإ ةدايز للاخ نم ”لفسلأا فصنلا“
ىلع ،ةماع تارابعب  .لوطأ ةرتفل يميلعتلا ماظنلا يف مهيلع ظافحلاو ةديجلا

:نمّضتت نأ تاسايسلا هذه
يتلا تلااجملا وحن لولأا ماقملا يف  ميلعتلا ىلع ماعلا قافنلإا عيزوت ةداعإ
ىلع( ىرخأً اريياعم نوّبلي نيذلا نمً لادب ةجاحب مه نم ىلع ةعفنملاب يتأت

 ؛)طقف ماعلا عاطقلا يف نيلماعلل عفدت ميلعت تلادب ،لاثملا ليبس
ةيميلقلإاو ةيلودلا ريياعملا قفو ميلعتلا ىلع ضفخنملا ماعلا قافنلإا ةدايز
 ؛نانبلك عفترم طسوتم لخد يذ دلب ىلإ ةبسنلاب
يلحملا داصتقلاا تابلطتمو ةيرشبلا ةيمنتلا ماظن نيب طباورلا نيسحت
ليومتو ةرادإ يف لمعلا باحصلأ عسولأا كارشلإا للاخ نم تاراهملل
 .بيردتلاو ميلعتلا

ةيعيرلا صرفلا نم دّحلاو ةيلاعلا ةفاضملا ةميقلا تاذ ةطشنلأا عيجشت
تاذ ةطشنلأا ىلع عيجشتلا تاسايسلا ىلع يغبني ،يداصتقلاا ىوتسملا ىلع
ىلع تاسايسلا هذه لمتشت  .ةيعيرلا صرفلا نم دّحلاو ةيلاعلا ةفاضملا ةميقلا

لمشت ةيلام تاسايس ،لاثملا ليبس ىلع( يلكلا داصتقلااب ىنعت تاسايس
رثكأ رشابم رثأ اهل تاسايسو )تادئاعلل لداعلا ليصحتلاو لاعّفلا ماعلا قافنلإا
ةيدامتعاوةفلكتو رفّوت ،لاثملا ليبس ىلع( تاكرشلاو ةيدرفلا تاعاطقلا ىلع
:تاسايسلا هذه نمّضتت ،ةماع  تارابعب .)تلااصتلااو ءابرهكلا يتمدخ

 ؛داسفلا نم دّحلاو ،لضفأ ةيميظنت رطأو ،ةرادلإا نيسحت
،ءابرهكلاو ،ماعلا لقنلا ،ةيتحتلا ةينبلا اهيف امب ةماعلا عفانملل لاعّفلا نيمأتلا
 ؛تلااصتلااو ،هايملاو
ريـغ ةـيـندـتـمـلا تاراـهـمـلا يوذ لاـمـعـلا ىـلـع زـيـكرـتـلا عـم ةرـجـهـلا نوؤش ةرادإ
 .نيقّثوملا

ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجإو ةيداصتقإو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
.٩٨٩١ ماعلا يف تاساردلل

ةيركف تاسارد زكرمك هتمهم
يه يحبر ريغو يموكح ريغ
ةيلاعو ةلقتسم ثوحب جاتنإ
عنصب ةلصلا تاذو ةدوجلا
زيزعت ىلع لمعلاو تاسايسلا
للاخ نم تاسايسلا حلاصإ
.ماعلا يعولا عفرو ةعفادملا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،٥٥-٥١٢ .ب.ص
نانبل ،توريب سأر

+ ١٠٣٩٩٧١١٦٩ :ت
+ ٢٠٣٩٩٧١١٦٩ :ف

info@lcps-lebanon.org
www.lcps-lebanon.org
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